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> Rosa Cullell és al zenit de la seva
carrera professional i ocupa un càrrec
de màxima responsabilitat des de fa
anys. Amb aquestes paraules i de
manera molt resumida se'n podria
definir la posició actual. Quina ha
estat la seva trajectòria professional
fins avui?


Ara dirigeixo la Corporació Catalana
de Mitjans Audiovisuals, una feina
que és de gestió i coordinació d’e-
quips. Sempre es tracta, fonamental-
ment, d’això, de formar bons equips
i, amb aquests, portar endavant un
projecte. 


El que ara m’ocupa és difícil, però
engrescador. Vaig començar a treba-
llar molt jove, als 18 anys, quan feia
primer de carrera. 


Després d’uns quants anys fent de
periodista, essencialment en l’àmbit
econòmic, a mitjans com Mundo Dia-
rio, la BBC (a Londres), TVE i El País
(Barcelona i Madrid), vaig anar a tre-
ballar a la Caixa, on vaig ser directo-
ra general adjunta i membre del
Comitè de Direcció. Posteriorment,
he estat consellera delegada del
Grup 62 i directora general del Gran
Teatre del Liceu.    


> Potser, a hores d’ara, quan encara
es parla de paritats, la seva trajectò-
ria té més mèrit. Què n’opina, doncs,
que s’hagi de regular la igualtat mit-
jançant una llei orgànica? 


Penso que les dones hem protagonit-
zat el gran canvi social del segle XX i
de l’inici del XXI. 


És veritat també que, en aquest
moment, hi ha un sostre de vidre, el
dels llocs executius i de poder dins
de les empreses, difícil de trencar. 


Estic d’acord a establir regulacions
dins de l’àmbit públic i en els llocs
de representació política, però em
costa més creure que s’ha d’interve-
nir per llei en l’àmbit privat. Però, en
el futur, les empreses que no tinguin
dones dins de les direccions i dels
consells d’administració no seran
competitives. 


Les dones som la meitat de la pobla-
ció i les nostres opinions, els nos-
tres hàbits de consum i els coneixe-
ments que aportem a la societat són
indispensables.   


> El Wall Street Journal la considera
una de les 25 executives més
influents d’Europa. Aquesta qualifica-
ció, que suposem que l’honora, li
representa una pressió afegida a la
seva feina? Com es porta una etiqueta
d’aquest tipus en el quefer quotidià?


Va ser una sorpresa i ho vaig agrair,
però aquestes llistes es fan i es des-
fan. I la gran majoria de la gent no
les arriba a conèixer. Jo tinc una vida
ben normal, amb la meva família i
els amics de sempre. 


Treballo, surto els caps de setmana
amb els nens i el marit, vaig a com-
prar, al cine, al teatre o al Liceu; faig
el que sempre he fet. 


Conversa amb Rosa Cullell, directora 
de la Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals (CCMA)
Joaquim Triadú 
President del Patronat de la ICCIC


Jesús Diego  
Secretari adjunt de la ICCIC


Rosa Cullell i Muniesa, directora


de la Corporació Catalana de


Mitjans Audiovisuals (CCMA), lli-


cenciada en ciències de la infor-


mació per la UAB i diplomada en


alta direcció per l’IESE.


Ha treballat a El País, Mundo


Diario, la BBC i TVE. Ha estat


directora general del Gran Teatre


del Liceu, directora general


adjunta de la Caixa, presidenta


del Consell Social de la UAB,


consellera delegada del Grup 62


i consellera d’empreses com ara


Telefónica, PortAventura, Panrico


i Carrefour, entre d’altres.







Vostè, sens dubte, al llarg de la seva
trajectòria professional deu haver tin-
gut diferents equips de treball. Quina
és la importància dels equips? Qui-
nes condicions hi ha d’haver?


Tenir un equip cohesionat, amb uns
objectius comuns i una bona relació
d’entesa personal és bàsic per por-
tar a terme qualsevol projecte. He
tingut sempre molta sort i he pogut
treballar amb professionals de molta
vàlua, bons caps i excel·lents
col·laboradors. 


Quan he marxat d’un lloc, el que
més he trobat a faltar sempre han
estat les persones que deixava a
l’antiga feina. Amb l’equip de treball
has de compartir no sols objectius,
sinó també una forma de fer, i has
de ser capaç de gaudir de la feina
que fas. 


> En una entrevista que li van fer en
un mitjà de comunicació, va manifes-
tar que els canvis no li feien por, que
són bons i creatius. Efectivament,
quin millor exponent del canvi que el
de la seva trajectòria professional. 


És aquest el futur, o el present, amb
què es trobaran una bona part dels
futurs professionals que a hores d’ara
estan en període de formació? 


Ho crec. El canvi és creatiu. Estic
segura que els professionals més
joves ja són conscients que han d’es-
tar oberts a una vida laboral menys
estable que la dels seus pares. 


Es perd en seguretat, però crec que,
en definitiva, es guanya en coneixe-
ments, flexibilitat i capacitat d’assu-
mir reptes. 


> Periodista, editora, financera, gesto-
ra cultural... Estem convençuts que
en la seva trajectòria professional es
deu haver trobat amb algunes situa-
cions que no ha pogut controlar. Ens
referim, bàsicament, a interessos cor-
poratius, polítics, de partit, etc. Com
se n’ha sortit tan bé? 


No intento controlar-ho tot. Estic dis-
posada a arriscar-me, a canviar, per
fer les coses que m’interessen. Hi
ha moments, quan les pressions o
les dificultats s’agreugen, que penso
que em complico la vida, que no val
la pena. També veig aquesta opinió
en les mirades del meu marit i de la
meva mare, que no diuen res (ells
sempre em fan costat), encara que
els endevino el pensament. Però em
pot l’entusiasme i la curiositat.


> És una ingenuïtat preguntar quin és
el paper que té la política en les deci-
sions que pren la Corporació Catala-
na de Mitjans Audiovisuals?


Amb la nova Llei, el Consell de
Govern, format per 12 consellers,
entre aquests el president, l’escull el
Parlament. Hi ha, també, una comis-
sió de control parlamentària, davant
la qual compareixem cada mes per
contestar les preguntes dels dife-
rents grups polítics. Dit això, fora del
Parlament, dins dels nostres mitjans,
l’equip directiu i els treballadors de
la CCMA fan la feina amb criteris
absolutament professionals. La
meva feina, de direcció general, té
un component de gestió i estratègia
que crec que he de portar a terme
com faria en qualsevol altra empresa
o institució, amb total independèn-
cia.  


> Informació, cultura, economia, ges-
tió..., en quin d’aquests camps es
troba més còmoda?


M’he trobat còmoda en els diferents
camps en els quals he treballat. Des
de fa bastants anys, tots han tingut,
ja sigui en l’àmbit de la comunicació,
de la banca o de la cultura, un com-
ponent bàsic de gestió empresarial. 


D’altra banda, i al marge dels aspec-
tes directius, quan més feliç em
sento és escrivint. Sempre guardo
una part del meu temps per escriure,
ja siguin articles o relats més litera-
ris.


0706


Diàleg/Conversa amb Rosa Cullell SEGELL







valors socials, culturals i de promo-
ció de la llengua catalana que cap
altre mitjà té. TV3 és competitiva
sobretot perquè els ciutadans de
Catalunya consideren que és el mitjà
amb més credibilitat del nostre país. 


Els mitjans de la CCMA no aspiren a
l’audiència a qualsevol preu, encara
que sabem que hem de lluitar, i ho
estem fent, per ser als primers llocs.
TV3 i Catalunya Ràdio, com també
els nous portals i canals de la Cor-
poració, volen ser mitjans de referèn-
cia i cohesió social.  


> Les seves columnes setmanals a El
Periódico sempre traspuaven temes
educatius (records dels seus pares i
avis, relació amb els seus fills, ado-
lescència, etc.). Creu que l'exemple,
el referent familiar, és important per
a l'educació?


El teu entorn més proper, l’educació i
la forma de vida que els pares i avis
et transmeten són fonamentals en el
desenvolupament dels joves. 


La meva família és present més
enllà del pur entorn de la casa, de la
vida quotidiana; no entenc la vida
sense ells. 


Per això, quan escric, els meus
pares, els avis, els fills, fins i tot les
tietes, acaben sortint en els articles.
Jo no entenc l’educació, i tampoc la
vida, sense la família 


Segur que aquests nous professio-
nals hauran d’estar oberts al canvi
en tots els aspectes, a canviar de
feina i també de país.   


> Seria absurd parlar de futur sense
preguntar-li sobre el present. I l’actua-
litat està marcada per una important
crisi econòmica global. Tenint en
compte la seva experiència en aquest
camp, què s’ha estat fent malament
fins ara, i com és possible que ens
hàgim despertat tan tard? 


Crec que el present ens marca un
futur de recessió econòmica, que
esperem que no s’allargui gaire, que
tots haurem d’afrontar amb sereni-
tat, però també amb rigor, austeritat i
mesures realistes. 


Feia temps que s’estaven portant a
terme males pràctiques financeres,
molt especulatives i de molt risc,
que els governs i els grans bancs
internacionals no van saber o no van
voler aturar. 


A Espanya, la banca ha tingut una
actitud molt més rigorosa. No obs-
tant això, la gran crisi del sector
immobiliari, amb una construcció
també excessiva, i la manca de liqui-
ditat actual de la banca, que es tra-
dueix en una manca de crèdit per a
les empreses, fa que el nostre país
es trobi davant d’una època molt difí-
cil. 


El més preocupant és l’increment de
l’atur que ja hi ha. De totes mane-
res, Catalunya sortirà de la crisi i
esperem que, com en altres oca-
sions, ho fem amb empreses més
fortes i amb una economia més
sanejada.


> La nostra institució educativa té
més de 50 anys de presència en el
panorama educatiu català. Creiem
que, fins ara, hem estat fent les
coses ben fetes. Ara bé, tot té un
abans i un després. Segons el seu cri-
teri, quin paper han de tenir les insti-
tucions educatives? Quines han de
ser les grans prioritats?


Tinc una gran estima per la vostra
institució, on vaig estudiar anglès,
amb el magnífic equip de Mr. Cle-
ments. 


L’aprenentatge d’idiomes (anglès i
francès), que vaig començar als 13
anys, m’ha obert moltes portes i ha
estat molt útil durant la meva vida
professional. 


Em va permetre treballar a l’estran-
ger ben jove i adquirir una experièn-
cia que, sense aquests coneixe-
ments, no hagués estat possible.
També em va donar seguretat per
sortir del meu país en un moment en
què pocs joves ho feien. 


L’educació és la millor inversió que
pot fer un país, i crec que institu-
cions com el CIC, que no ha parat
d’innovar i créixer, han de continuar
buscant l’excel·lència educativa per
als nostres fills.  


> Cal destacar la importància de TV3
com a aglutinador i factor de cohesió
de la població de parla catalana.
Quins elements fan a TV3 competiti-
va en relació amb altres cadenes i
quins caldria canviar o millorar?


TV3 té una trajectòria de 25 anys
com a mitjà públic de gran qualitat,
tant des del punt de vista informatiu
com d’entreteniment, amb una
marca que porta lligada una sèrie de
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